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سفیر ایران در جمهوری آذربایجان : ارمنستان تنها 15 درصد وارداتش را از طریق مرز ایران
انجام می دهد/...

من از اینکه برخی از شهروندان آذربایجانی به مناسبات ایران با ارمنستان حساسیت نشان می دهند، متعجبم

گ/سرویس آذربایجان
خبرگزاری آران / سرویس آذربایجان

به گزارش آران نیوز ، محسن پاک آیین سفیر جمهوری اسلامی ایران در جمهوری آذربایجان در مصاحبه با روزنامه «نیو باکو پست» گفت : ایران با نارضایتی از فعالیت گروه مینسک به دلیل عدم

تلاش برای حل و فصل مناقشه قره باغ، آماده است در صورت موافقت طرفها، راهکار جدیدی برای حل سریع مناقشه پیشنهاد کند. سفیر ایران همچنین موضع کشورمان در رابطه با برخی مسایل

دیگر را نیز اعلام کرده است.

س ـ آیا موضع ایران در رابطه با مناقشه قره باغ اصولی است و به نظرتان حل مساله چگونه امکان پذیر است؟

ج ـ حفظ امنیت برای کشورهای منطقه لازم است و نقض امنیت به هر شکلی تاثیر منفی بر اقتصاد کشورهای منطقه می گذارد و پس از نقض امنیت، برگرداندن آن به وضعیت قبلی دشوار می شود.

معتقدم که همه کشورهای منطقه باید با احساس مسوولیت تلاش کنند تا این مناقشه حل و فصل بشود.

با اینکه گروه مینسک مسوولیت میانجیگری را عهده دار شده، ولی فعالیتش در راستای حل و فصل مناقشه نتیجه ای در پی نداشته است. زیرا آنها بطور جدی علاقمند به حل مناقشه نبوده و حتی

معتقدیم که بی طرف هم نیستند. اینها کشورهای دور از منطقه اند. معتقدیم برای حل مناقشه باید به دنبال راهکارهای جدید بود. این مساله باید بطور صلح آمیز و تشریک مساعی کشورهای منطقه

حل و فصل شود. بارها اعلام کرده ایم و مجددا اعلام می کنیم که در صورت موافقت طرفها ایران آماده میانجیگری برای حل و فصل مناقشه قره باغ است. ایران تمامیت ارضی آذربایجان را برسمیت

می شناسد و این موضع را در سازمان ملل متحد هم اعلام کرده است.

س ـ ایران چند بار برای حل مناقشه قره باغ پیشنهاد میانجیگری کرده است. تهران برای خارج کردن مساله از حالت جمود و به جریان انداختن آن چه اقداماتی میتواند به اجرا درآورد؟

ج ـ ایران طرحهایی برای حل مناقشه دارد. ولی نمی توانیم آنها را با رسانه ها مطرح کنیم. در صورت تمایل طرفها آماده ایم با آنها دیدار و در مورد این طرحها اطلاع بدهیم. صرفا می توانم بگویم که

ما نظرات محکم و جامع و منطقی داریم.

س ـ ایا طرحهای موجود بین ایران و ارمنستان میتواند مناسبات تهران ـ باکو را تحت الشعاع قرار بدهد؟

ج ـ مناسبات ما با کشورهای هم مرز بر اساس سیاست همسایگی استوار شده است. ما با 15 کشور همسایه ایم و ممکن است بین برخی از آنها مسایلی ایجاد شده باشد. تلاش ایران بر این است

که مناسباتش با یک کشور تاثیر منفی بر کشورهای دیگر نداشته باشد. باید توجه داشت که ارمنستان تنها 15 درصد وارداتش را از طریق مرز ایران انجام می دهد.من از اینکه برخی از شهروندان

آذربایجانی به مناسبات ایران با ارمنستان حساسیت نشان می دهند، متعجبم. اطمینان می دهم که مناسباتمان با ارمنستان تاثیری منفی بر مناسباتمان با آذربایجان ندارد و نخواهد داشت.

س ـ مناسبات دوجانبه بین ایران و آذربایجان را چگونه ارزیابی می کنید؟

ج ـ مناسبات دو کشور در زمینه های اقتصادی، سیاسی، تجاری، فرهنگی و انسانی از جمله در زمینه های انرژی خوب و رو به رشد است.صرف نظر از اینکه برخی از مطبوعات و نمایندگان پارلمان هر

چند گاه سعی در سایه انداختن بر مناسباتمان را دارند، اما روابط در سطح بسیار بالایی است و در مسیر توسعه پیش میرود. اراده دو کشور بر این استوار شده که مناسبات موجود از این پس نیز در

همین سطح ادامه یابد.

س ـ آذربایجان بارها اعلام کرده که اجازه استفاده از اراضی خود علیه ایران را نخواهد داد. ارزیابی شما از این موضع آذربایجان چگونه است؟

ج ـ ما به این اظهارات اعتماد داریم و معتقدیم همانگونه که ایران به مناسبات با آذربایجان ارزش قایل است، باکو نیز همین برخورد را در رابطه با ایران دارد. قانون اساسی آذربایجان هم امکان

استقرار پایگاه نظامی کشورهای دیگر در اراضی آذربایجان را نمی دهد. دولت آذربایجان با اهتمام به توسعه این کشور و منافع ملی خود اجازه تبدیل اراضی خود به سکویی برای بازیگران بین المللی

را نمی دهد. لذا، نگرانی از جانب آذربایجان نداریم.

س ـ اقدام پارلمان آذربایجان در لغو مقررات تسهیلات برای عبور و مرور ساکنان محدوده مرزی دو کشور را چگونه ارزیابی میکنید؟

ج ـ ایجاد تسهیلات برای رفت و آمد شهروندان دو کشور را به نفع همه می دانیم. اتباع دو کشور مبادلات تجاری در مرز انجام می دهند. باید توجه داشت که ساکنان محدوده مرزی دو طرف قوم و

خویش همدیگرند. این مردم اعضای یک خانواده محسوب می شوند و ایجاد حتی اندکی جدایی بین این خانواده مایه خوشحالی نیست. این مساله تاثیری روی رفت و آمد شهروندان نخواهد

داشت. زیرا، اتباع آذربایجانی هر وقت بخواهند می توانند بدون روادید و بطور آزاد وارد ایران شوند. همچنین شهروندان ما با اخذ روادید به آذربایجان سفر خواهند کرد.

س ـ ایا طرح های اقتصادی جدیدی بین ایران و آذربایجان برای سال 2013 پیش بینی می شود؟

ج ـ مناسبات ایران و آذربایجان زمینه های بسیاری را در بر می گیرد. برای سال 2013 سفر چندین هیات نمایندگی ایران به آذربایجان پیش بینی شده است و نشستهای کمیسیونهای مشترک

اقتصادی، مرزی و سیاسی دو کشور انجام خواهد شد. همچنین قرار است در سال آینده کمیسیون جدید رسانه ای ایران و آذربایجان ایجاد شود.

س ـ قرار است که راه اهن باکو ـ تفلیس ـ قارص در سال 2013 میلادی مورد بهره برداری قرار بگیرد. علاقه ایران به این مسیر چه اندازه است و لایحه « شمال ـ جنوب» در چه مرحله ای است؟

ج ـ طرحهای ترانزیتی بین کشورهای منطقه هر چه بیشتر اجرا شود، در مجموع به نفع منطقه است. ما از هر لایحه ای که باعث سهولت رفت و آمد مردم و حمل و نقل بار شود، استقبال می کنیم.

البته طرحها بیش از آنکه جنبه سیاسی داشته باشند، باید بازدهی اقتصادی داشته باشند گسترش امکانات ترانزیتی آذربایجان برای ما به عنوان کشور همسایه نیز مفید است. لذا، لزومی برای رقابت با

سایر کشورها در این مساله نمی بینیم. امیدواریم که راه آهن «قزوین ـ آستارا» در سال آینده به بهره برداری برسد. این طرح تحرک واقعی به کریدور «شمال ـ جنوب» خواهد داد.

س ـ به نظر شما، سال 2013 می تواند سال تعیین کننده ای برای تعیین رژیم حقوقی دریای خزر باشد؟

ج ـ قرار است نشست سران کشورهای ساحلی دریای خزر در سال آینده در روسیه برگزار شود. امیدوار به حل هر چه سریعتر این مساله و وقوع تحول در این روند هستیم. همه کشورهای ساحلی

دریای خزر از جمله ایران سعی در حل هر چه سریعتر این مساله دارند. مساله هر چه طولانی شود، حل آن نیز دشوارتر خواهد شد.

س ـ آیا تاثیر تحریمهای گوناگونی که علیه کشور شما اعمال می شود، محسوس است؟

ج ـ طبیعتاً، تحریمها تاثیرگذار است، ولی، ما سعی در استفاده از فرصت ها در دوره تحریم هستیم. به عنوان مثال، ما به تولید قطعات یدکی برای استفاده در صنایع موشکی،نظامی و هسته ای دست

پیدا کرده ایم. زمانی وابستگی زیادی به اروپا داشتیم و اکنون چنین وضعیتی وجود ندارد.همکاریهای تجاری جدید با سایر کشورها برقرار کردیم. ما برای غنی سازی 20 درصدی اورانیوم، تکمیل

سیستم دفاع موشکی و تولید زیردریایی ها تلاش کردیم و موفق هم شدیم. این تحریمها نمی تواند تاثیری روی ما بگذارد. بار دیگر اعلام می کنیم که ایران سلاح هسته ای تولید نمی کند و همچنین
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دین و قوانین ما اجازه آن را نمی دهد. ایران می خواهد که کره زمین کاملاً عاری از سلاح های هسته ای باشد.
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